
MINISTERRAAD 
Nr. 3158 

ZEER GEHEIM 

Ex.nr. 

" Notulen van de vergadering gehouden 
op vr~Jdag 15 februari 1963 in de Trêveszaal aangevangen 
's morgens om elf uur en 's middags en maand~g 18 februari 

1963, 's middags . om half twee voortgezet 

Aanwezig: De minister-president De Quayen de ministers 
Van Aartsen, Beerman, Cals (pt.1-11,16,17 en 21 a); 
Korthals, Luns (pt.1-11,16,17 en 21 a), Marijnen 
De Pous, Toxopeus, Veldkamp (pt.12,15,19,20,21b t/m 
21 h) en Zijlstra (Afwezig zijn de ministers 
Klompé en Visser) 

Voorts zijn aanwezig de staatssecretarissen 
Van den Berge (pt.11), Bot (pt.2 h), V~n Houten 
(pt.2) en RooIvink (pt. 2f, 10, 11, 19, 21b en 21c) 
Secretaris: J. Middelburg 

1 ~. Notulen van de vergadering van 1 februari 1963 
Opmerking n.a.v. punt 2 b: Amerikaans atoomschip Savannah 

Minister Korthals zegt naar aanleiding van dit punt, 
dat hij zich met de verdere behandeling van deze overeenkomst 
kan verenigen, indien op het tijdstip van toezending va.n het 
goedkeuringsontwerp aan de Staten-Generaal een beslissing over 
de toelating van de Savannah zal zijn genomen. Indien dit laat
ste niet het geval is, verzoekt hij overleg tussen de betrokken 
ministers alvorens het ontwerp bij de Tweede Kamer wordt ingediend. 
De minister-president stelt voor, dat dit in de notulen van deze 
vergadering wordt vermeld. 

1 b. Notulen van de vergadering van 8 februari 1963 
1~ Opmerking n.a.v. punt 2 d: NAVO-defensiebeleid 

I~nister Zijlstra heeft in de notulen gelezen over de 
vraa~ of Nederland een bijdrage aan het NAVO-kernmachtp~ojec~ 
(NNF) geeft. Spreker stelt de vraag in hoeverre de bewlndslle
den zich terzake gebonden hebben. De minister-president ant
woordt, dat de regering terzake nog op geen enkele wijze ge
bonden is. 
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2 f. De Europese integratie (Brief van de minister van Buitenlandse 
Zaken dd. 14-2-1963, nr.25033, met bijlagen. Zie notulen m.r. 
8 februari 1963, punt 2 a en 2 f) 

Minister Luns deelt mede, dat inofficieel overleg 
plaats heeft tussen Belgische en Nederlandse ambtenaren over de 
moge~ijkheid van een initiatief om uit het slop te kOEC~, 
waarln men door toedoen van president De Gaulle is geraakt. Dit 
overleg vindt plaats op basis van twee Belgische gedachten te 
weten een algemene politieke samenwerking en een economische 
samenwerking tussen de zes en Engeland. Volgens de eerste ge
dach te wil men de V/EU dienstbaar maken aan het poli tieke over
leg. De eerste stap is dan de WEU-raad op ministerieel niveau 
door de Duitse voorzitter bijeen te laten roepen en een aantal 
punten aan de orde te stellen. In de preambule van het WEU-ver
drag is sprake van de Europese eenheid en aanmoediging van de 
geleidelijke integratie van Europa, maar hiervan is nooit iets 
gekomen door de afkeer van Groot-Brittannië. Als agendapunten 
zal men kunnen denken aan enkele zaken waarover bij de onder
handelingen in Brussel al overeenstemming bestond. 
Spreker verzoekt met klem hiermede akkoord te gaan; deze ex
ploratie bindt nog geen van beide regeringen. Het bereiken van 
resultaten heeft echter een urgent karakter, enerzijds omdat de 
voorzitter van de ~uropese Commissie de Fransen in de kaart 
speelt, anderzijds de Luxemburgse minister Schaus de samenhang 
van de vijf probeert te doorbreken. Spreker ZON op het ogenblik 
niet weten wat de positie van de Duitse Bondsregering is. De 
Duitse staatssecretaris Carsten is naar de Verenigde Staten ge
zonden; hij heeft zich erover verbaasd, dat de Amerikaanse rege
ring zo ontstemd is over het Frans-Duitse verdrag. Het ziet er 
naar uit, dat de Bondskanselier Adenauer de Bondsdag toch mee
krijgt om tot een snelle ratificatie van het verdrag met Frank
rijk te komen. De Duttse ambassadeur is bij spreker geweest 
om te onderstrepen, dat de bedoeling van dit verdrag is een eind 
aan de Duits-Franse rivaliteit te maken. Dit verdrag bevat wel de 
verplichting tot consultatie door de beide regeringen, maar vol
gens de ambassadeur zou de Bondsrepubliek toch haar vrijheid be~ 
houden. Voorts drong hij erop aan de ondertekening van de aSSOCla 
tieovereenkomst met de Afrikaanse landen niet te bemoeilijken, 
teneinde deze landen niet het "slachtoffer" te laten worden van 
de Franse houding. Spreker meent, dat moet worden vastgehouden 
aan de vraag, dat het verdrag voor ondertekening eerst naar het 
Europese parlement gaat. Als de Nederlandse delega~ie hieraan 
vasthoudt kan men haar niet beschuldigen obstructle te voeren. 
De mogeli jh,heid, die staatssecretaris Van Houten ziet om nog 
amendementen op de geparafeerde overeenkomst in te dienen acht 
spreker zeer klein. 

Spreker hecht bijzonder grote waarde eraan, dat er een 
politieke binding tussen de zes EBG-landen en Engelan~ tot stand 
komt. Hij heeft steeds gezegd, dat deze niet supranatIonaal kan 
zijn; hij is ook voorstander van deze verwaterde band. Spreker 
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acht he~ niet waarschijnlijk, dat de. tegenwoordige Franse regerin 
ermede lnstemt. Na de Franse verwerplng van de Europese Defensie
Gemeenschap en de vrjjhandelszone zou Ze opnieuw een voorstel 
v~n de vijf. andere lande~ verwerpen. Tegenhanger van deze poli
tleke zaak lS een economlsche samenwerking. De Belgisch-ITeder
landse gedachte hieromtrent is te komen tot een afspraak met de 
Engelsen, wat een voorloper van toetreding tot de EEG zal kunnen 
zijn. Daarvoor vindt spreker een termijn voor toetreding nodig 
terwijl Engeland bereid moet zijn autonoom maatregelen te neme~ 
die in de richting van aanpassing aan het EEG-beleid gaan. Na 
overleg met de Belgen zijn nog weer nieuwe gedachten opgekomen. 
Spreker verzoekt de raad ermede in te stemmen, dat verder wordt 
gegaan met het aftasten van de mogelijkheden (in overleg met de 
betrokken ministers). Het ligt in de bedoeling om dan zowel in 
Brussel als in Den Haag het voorlopige werkstuk aan de ambassa
deurs van de vijf partners te overhandigen en voorts aan de Duit
se Bondsregering te vragen de WEU-raad bijeen te roepen. Voor de 
blokkering door president De Gaulle had de Engelse regering de 
gedachte van een associatie van Groot-Brittannië met de EEG af
gewezen. De Engelse minister Heath heeft thans in het Lagerhuis 
gezegd, dat zijn regering alleen bereid is over voorstellen in 
deze richting te spreken, als zij afkomstig zijn van alle zes 
E~G-Ianden. Spreker is van oordeel, dat de Nederlandse regering 
niet een initiatief moet nemen of eraan moet deelnemen, als dit 
door de ~ngelse regering zou worden afgewezen. Aangezien de 
Belgische minister Fayat de vorige dag ongelukkig was over de 
reactie van de Nederlandse ambtenaren, heeft spreker met hem 
afgesproken, dat hij - gezien ook de tijdnood - zich om vier 
uur telefonisch met hem in verbinding zal stellen. 

De minister-president ziet in bijeenroeping van de 
WEU-raad het voordeel, dat het hier een bestaand orgaan betreft, 
dus dat niet iets nieuws moet worden opgezet. Ook als Frar~rijk 
in de vergadering van de WEU-raad zou wegblijven, zal er toch 
gelegenheid zijn voor politieke consultatie. Men zal dan kunnen 
spreken met een gereserveerde stoel voor Frankrijk. De mogelijk
heid bestaat ook, dat men langs deze weg komt tot een soort plan
Fouchet met Engeland erbijA Ten aanzien van de economis?he pro
blemen en de EEG ligt de zaak iets anders. Als het Belglsch~ 
Nederlandse initiatief gaat in de richting van een douaneunl~ 
heeft spreker uit uitlatingen begrepen, dat de Engelse rege:~ng 
dit niet wil, terwijl een douaneunie zonder de lan~bouw erblJ 
te betrekken ook voor Nederland niet aanvaardbaar lSo 

Minister Zi~lstra heeft begrepen, dat de ministers 
Luns en Spaak niet naar Londen zullen gaan, maar dat ?~vraagd zal 
worden, dat Duitsland het initiatief neemt voor een bl~~enkomst c 

van de w~U-raad en dat een voorlopig werkstuk aan de vlJf partner~ 
zal worden aangeboden. De vraag is dan of in dit document een 
economische paragraaf eraan toeg:voegd moet worden. Spreker ant
woordt in beginsel bevestigend, maar men moet oppassen, da~.me~ 
niet tot een oplossing komt, die of voor Nederland onmogellJk ~s, 
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bf naar buiten door de Franse regering gemakkelijk als ridicuul 
kan worden aangeduid. Als men denkt aan een douaneunie tussen 
deEEG en Lngeland, moet men in de eerste plaats oog hebben voor 
mogelijke moeilijkheden in de GATT. Daarnaast is het mogelijk, 
dat Enge~&nd dan op elk punt een veto zou hebben, hetgeen de 
andere nlet ~ullen aa~vaarden~ Dit leidt spreker tot de conclusie, 
dat het Belglsche papler op dlt punt niet deugt. Denkbaar is 
dat men gaat trachten de tariefbarri~res tussen de ~~G en de'=VA 
te slechten. Voor het te voeren beleid in de EZG is essentieel 
dat geen besluiten worden genomen, wa&rdoor Groot-Brittannië ' 
~a~e~ n~et meer zou kunnen toetreden. ~.iat het Nederlands-Belgisch 
lnltlatlef betreft vraagt spreker zich af of men dit niet moet 
beperken tot de politieke kant (in de vmu). 

Minister Luns is het eens met minister Zijlstra, dat 
het Belgische stuk nog niet goed is. I\lr.Hartogh heeft reeds ken
baar gemaakt, dat het stuk voor Nederland gedeeltelijk onaanvaard 
baar is en instistutioneel in ~uropa onhaalbaar. Op ambtelijk 
niveau hebben Belgisch-Britse besprekingen plaats gehad, die ook 
zijn bijgewoond door mr.Da Ranitz. Daarbij deelde men van Britse 
zijde mede, dat men akkoord ging met een gelijktijdige politieke 
en economische benadering alsmede met de gedachte van het uit
bouwen van de WEU, doch men meende, dat een politieke verklaring 
alleen, zonder economisch complement, moeilijk aanvaardbaar zou 
zijn. Overeenstemming bestond .voorts ero"ver, dat ook in het 
economische vlak alles zoveel mogelijk informeel moest worden 
voorbereid en dat na een poli tieke verklaring van de ',7IAJ-raad 
een douaneunie enkele dagen later zou moeten worden getekend. Van 
Belgische zijde wees men erop, dat het voor een aantal E~G-Ianden 
essentieel zal zijn, dat Engeland in de landbouwsector na het 
sluiten van de interimconventie begint met het nemen van maatr::;
gelen, die de toetreding tot de ::EG zullen vergemakkelijken. :.:e~~ 
voegde eraan toe, dat de landbouwparagrafen in het voorlopige 
werkstuk als een minimum =oeten worden beschouwd. Van Britse zijd 
stelde men, dat dit in een aantal gevallen uitvoerig overleg met 
de Gemenebestlanden zal vereisen. 

Minister Narijnen betreurt, dat over het Belgische 
werkstuk reeds in een zo preliminair stadium met de Britten is 
gesproken. Hij is het ermede eens, dat minister Luns hieraan e~~ 
eind heeft gema~kt. Spreker meent, dat het vraagstuk voornamellJk 
in het politieke vlak ligt. Hij acht het echter bezwaarlijk het 
gehele COml)lex in te bouwen in de ',,:;:U. Spreker vreest een ver
zwakking van de economische supranationale opbouw. ,Als vo~rts 
de economische voorstellen materieel alleen op de lndustrle be
trekking hebben, zal in Engeland elke drv.:: om tot de E~G, toe te 
treden zijn weggevallen. De Belgische landbouw verzet zl?h ook 
tegen toetreding. Spreker weet, dat de tekst v~n h~~ werKstuk , 
voorlopig is en dat er nog wijzigingen zijn, dle hlJ evenwel nlet 
kent. Het gaat ook om integratie van de ~ngelse landb~u~ aan het 
landbouwbeleid van de BEG. Deze wordt door handelspoll~leke af
spraken niet bevorderd. Spreker acht het ook merkwaardlg, dat 
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voor de ~nd~strie de fo~~ule wordt gekoz~n, dat men de status ~uo 
neemt, dle ln Brussel blJ de onderhandellngen was bereikt en dat 
men dit zeer bewust voor de landbouw niet doet. Als men het oor
spronkelij~~ Belgische voors~el, waar de landbouw eruit gelicht 
was, wat blJwerkt door opnemlng van enkele handelspolitieke 
clausules, betekent dit, dat men het uit elkaar groeien van de 
ETIG en Engeland bevordert. Spreker is het ermede eens dat de 
factor tijd een rol gaat spelen. Als van Nederlandse ~ijde ech
ter te snel een voorstel wordt gedaan, dat niet geheel door
dacht is, loopt men de kans, dat men dit val. Franse zijde als te 
dwaas zal aanmerken, waardoor het politieke voordeel van het 
isolement van Frankrijk verdwenen zou zijn. Spreker wijst er 
voorts op, dat een voorstel voor een economische regeling, waar
in de landbouw zou ontbreken in Nederland niet haalbaar zou zijn. 
Er zi tten in het oorspronkelij~~e Belgische werkstuk ook ele
menten, die voor de Fransen zeer aantrekkelijk zijn, nl. ele
menteninzake de continentale samenhang. 

Minister Luns antwoordt, dat het niet de bedoeling is, 
dat de \i~U economische kwesties gaat behandelen. Als het werk
stuk voor wat de landbouwsector betreft nog niet bevredigend is 
aangepast, zal men dit niet moeten aanvaarden; het document is 
daarom voorlopig. ])e H::U-raad behoeft ook niet onmiddellijk 
bijeen te komen, maar men moet wel snel de principiële instem
ming van de Duitse Bondsregering hebben voor deze gedachte. Spre
ker erkent, dat het eers~e concept van het werkdocument onaan
vaardbaar was en het tweede nog bedenkelijk. Een derde versie 
zal echter redelijk kunnen zijn. 

Minister Zi~lstra heeft geen behoefte aan een uitge
werkt t.ractaat, maar meent, dat het onderhavige werkstuk naar 
hoofdlijnen niet juist is. 

Minister De Pous is van oordeel, dat enkele dingen 
al vast staan. In de eerste plaats is de raad het erover eens, 
dat een hervatting van de onderhandelingen inzake de toetreding 
van Engeland tot de EEG binnen afzienbare termijn na het Franse 
v-eto niet te verwachten is. Zo gezien vindt spreker, dat andere 
EEG-landen dan een alternatief ertegenover moeten stellen. Van 
Franse zijde komt men met dew{beelden over de fusie van de dr~e 
:europese executieven. ~,linister Zijlstra ziet dit als een aflel
dingsmanoeuvre. 

IVlinister De Pous komt vervolgens op de kwestie van de 
ondertekening van de associatieovereenkomst met Afri~~anse landen; 
spreker heeft de indruk, dat de ministers Luns en ZlJlstra al 
meer bereidheid tonen tot ondertekening over te gaan. \iat het. 
onderhavige werkstuk betreft meent spreker, dat men de ec?nomlsche 
en politieke integratie niet los van elkaar kan zien. De \-lEU zal 
een paar maal kunnen bijeenkomen maar intussen gaat de EEG verder, 
waardoor een grotere kloof met E;geland ontstaat. D~t maakt het 
duidelijk dat men niet alleen een politieke oplosslng moet na
streven. Èr moet een economische conceptie op tafel komen. Het 
ontwerp voor een werkstuk is nog niet goed. Spreker zou het beter 
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achten, als men zou stell~~, dat ~~ betrokken landen in praktijk 
zullen brengen waarover ZlJ het blJ de onderhandelingen in 
Brussel a~ een~ waren~ Hij merkt vervolgens op, dat wij zoeken 
naar een lnterlmregellng en dat daarbij een datum gefixeerd moet 
worden. De overeen te komen termijn zal bepaalde fasen kurillen b~
vatten. Op die wijze zal men deze economische interimregeling i; 
de GATT kunnen verdedigen. Spreker is van oordeel dat men deze 
pogingen alleen op de landbouw niet mag laten afs~ringen· hij 
neemt aan, dat minister lVIarijnen het hiermede eens zal zijn. Als 
voor de totstandkoming van de Beneluxovereenkomst zou zijn ge
eist, dat deze ook onverkort voor de landbouw zou moeten gelden 
zou er thans geen Benelux zijn. 1\le11 dient ook te bedenken, dat' 
alles wat voor de landbouw bereikt ,kan worden een verbetering 
betekent in vergelijking met de bestaande toestand. Vat de kwes
tie van het toekennen van een vetorecht aan Bngeland betreft 
verwacht spreker, dat men d&arvoor wel een regeling zal kunnen 
vinden. Wij hebben gezegd, dat wij de 3ngelse regering zullen 
consulteren; dit is geen ~ngels veto. De suggestie van minister 
Luns, dat men op deze zaken verder zal studeren, acht s~reker te 
weinig. Hij meent, dat men verder moet gaan en daarbij de ~ngel
se regering moet consulteren. 

Staatssecretaris Van Houten merkt op, dat de rederlands 
delegatie in Brussel voor de vr~qg staat of de Nederlandse regeri 
bereid is in de EEG gewoon door te gaan. Hierover zal deze maand 
beslist moeten worden. Met betrekking tot de associatieovereen
komst met de Afri~raanse landen kan men stellen, dat de Nederlands 
delegatie niet tekent, aangezien er nog zoveel punten niet be
vredigend geregeld zijn. Het onderhavige voorstel, dat aan Bel
gische zijde is uitgedacht, bevat een politiek gedeelte, waar
tegen onzerzijds geen bezwaar bestaat, en een economisch gedeelte 
dat neg moeilijkheden geeft. Spreker zou het bezwaarlijk achten 
dit terug te wijzen, aangezien de Nederlandse regering met de 
Belgische verder zal moeten werken. Spreker zou de Belgen daar
om positief willen volgen en door het voorstellen van een aan
tal amendementen duidelijk willen maken, dat wij het plan steu
nen. 

Minister Luns stelt als voorlopige conclusies, die hij 
0~ vier uur aan minister Fayat wil meedelen, het volgende voor. 
Ten eerste zal aan de Duitse Bondsregering worden gevraagd de 
~~-raad bijeen te roepen. In de tweede plaats zitten in het voo 
lopige werkstuk nog een aantal moeilijke punten, die snel bespro
ken moeten worden. Deze hebben o.a. betrekking op het onvoldoende 
betrekken van de landbouwsector en op het bezwaar een veto aan 
Engeland te geven. Spreker verwacht niet, dat een dergelijk voor
stel door de Franse president wordt aanvaard, maar het geeft aan 
de aarzelende EEG-landen een impuls om zich niet bij het Franse 
drijven neer te lebgen. . 

Minister Marijnen acht de landbouwparagra~f.~n het 
voorlopige werkstuk, waarin nu staat, dat na de slu~t~n~.van 
een interimregeling over verruiming van de handelsmogel~Jkheden 
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~esproke~ zal worden, niet aanvaardbaar. Spreker is ech
~er bere~d om een formulering uit te werken waarmede voor 
de landbouw.e~n adequate regeling wordt voo~gesteld. 

, M~n~ster ])e Pous is het ermede eens, dat men niet 
a~n éen land ~en.vetorecht kan g~ven over het buitentarief 
(~n het assoc~at~everdrag met Gr~enland is dat echter wel 
voor e~ele produkten gebeurd). Het werkstuk zal dus op dit 
punt ~~Jgewerkt moeten worden, terwijl voorts in de interim
regel~ng een duidelijke termijn moet worden opgenomen. Voor 
de landbouw zal een adequate regeling getroffen moeten wor
den, terwijl omgekeerd Engeland het landbouwbeleid van de 
EEG zal moeten aanvaarden. Men zal dan kunnen trachten te 
consolideren wat in de onderhandelingen met Engeland al 
overeengekomen was, zoals de omzetting van de deficiency
payments. Minister Luns verwacht, dat dit laatste op een 
Engelse weigering zal s ·~i ten. Minister ])e Pous meent, dat 
de Engelse regering toch niet betaling van de hoge uit
keringen aan de Britse landbouw zal kunnen volhouden. On 
deze punten zullen de Nederlands-Belgische experts een na
dere uitwerking moeten geven. De minister-president stelt 
voor, dat op deze wijze de zaak met de Belgen verder wordt 
uitgewerkt, waarna de zaak volgende week eventueel opnieuw 
in de ministerraad zal kunnen komen. Minister Marijnen 
is niet tegen dit voorstel, maar twijfelt aan de mogelijk
heid, aangezien de Belgische ministers wat anders willen. 
])e minister-president meent toch, dat het beste op deze 
wijze verder gegaan kan worden; als de Belgen anders wil
len, zullen zij dit duidelijk moeten stellen. 

~linister Lu~s doet mededeling van een bericht uit 
Bonn, waaruit blijkt, dat de gedachten van de Bondsregering 
gaan in de richting van een douaneunie en dat na 1 januari 
1967 een volledig lidmaatschap van Engeland zou moeten 
volgen. ~.1en denkt dus in dezelfde richting als het Neder
landse kabinet. Voorts is een telegram van onze ambassadeur 
in Parijs ontvangen, waarin wordt medegedeeld, dat de 
Franse regering niet bereid is opnieuw over onderhandelingen 
met de Engelse regering te spreken, voordat in de EEG alle 
landbouwreglementen alsmede het financieel reglement zijn 
aanvaard, de Afrikaanse overeenkomst is ondertekend en de 
tariefbesprekingen met de Verenigde Staten hebben plaats 
gehad. 1linister ])e Pous meent, dat o~zerzijd~ d~n omgekeerd 
moet worden gesteld, dat Nederland n~et ~ere7d ~s over deze 
zaken te spreken, tenzij de Franse reger~~.~~emt met een 
interimregeling zoals thans is besproken. l:~mster Luns 
zegt, dat de Nederlandse regering alles moet doen om de 
cohesie van de vijf EEG-landen te versterken. 

De minister-president stelt vervolgens aan de 
orde, welke standpunten van Nederlandse z~j~e in de Europese 
Gemeenschappen zullen worden ingenomen. Min:lster Luru;; ~cht 
het wenselijk, dat de bewindslieden voorshands zo We:ln1g • 
mogelijk aan de besprekingen van de EEG-raad ~.d. de~lnemen, 
het komt ook herhaaldelijk voor, dat de reger1ngen z1ch 
door hun permanente vertegenwoordiger laten vertegenwoor-

• 
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. r.linist~r. Zij lstra deelt omtrent de uitgestelde 
bespreking van mln~sters van financiën in Baden Baden het 
volgende mede~ Als vo?rzitter van de vergadering van gouver
n~~rs van d~ ~nveste7~ngsbar~ van de EEG is hij tijdens 
z~Jn vakant~e door.~~Jn Franse ambtgenoot opgebeld_ Deze 
deeld~ .mede, dat h~J van.20 februari tot 20 maart afwezig 
zou z~Jn en gaarne voord~en de bijeenkomst geconvoceerd 
had. Spreker heeft geantwoord, dat àit technisch onmoge
lijk is, maar dat hij zal overwegen of de gouverneurs 
begin maart bijeengeroepen zullen kunnen worden. Van de 
bijeenkomst van de ministers van financiën is op het 
ogenblik de Duitse minister voorzitter. Aan hem heeft 
spreker gezegd bereid te zijn aan een nieuwe vergadering 
deel te nemen, maar aan te nemen, dat bijeenroeping be
zwaarlijk zou zijn, nu de Franse minister afwezig is. 

WJini ster Mari jnen deelt mede, dat in de komende 
week de landbouwministers van de EEG-raad zullen vergade
ren. Spreker kan zeggen, dat hij niet gaat; als dan ook 
een andere landbouwminister afwezig is, is er geen quorum. 
Intussen moet het EEG-landbouwbeleid verder gevoerd worden. 
~linister Luns stelt de vraag of het niet mogelijk is, dat 
onze permanente vertegenwoordiger aan de vergadering deel
neemt. Minister Marijnen antwoordt, dat in het geval het 
quorum aanwe~~g is wij bij afwezigheid van de bewindsman 
in eigen vlees snijden. Minister Luns stelt voor, dat dit 
punt in kleine kring nog nader bekeken wordt, waarbij o.a. 
wordt nagegaan wat het quorum is. De raad verklaart zich 
hiermede akkoord. 

De minister-president stelt vervolgens aan de orde 
de bijeenkomst van de zes ministers van sociale zaken; hij 
vraagt of minister Marijnen bij zijn verblijf in Brussel 
tevens als minister van Sociale Zaken en"" Volksgezondheid a.i 
aan deze bijeenkomst kan deelnemen. Staatssecretaris Roolvi 
antwoordt, dat komende week minister Veldkamp terug is. 
Wtinister Cals merkt op, dat het punt van de agenda voor deze 
bespreking inzake de beroepsopleiding een ingrijpende zaak 
is, ook voor Onderwijs, Kunsten en Wetenschappen. Vorige 
week is hieromtrent aan Brussel medegedeeld, dat het Neder
landse kabinet hierover nog niet een besluit had genomen. 
De minister-president stelt de vraag of het dan wense~ijk 
is, dat minister Veldkaillp erheen gaat. Staatssecretar~s 
Roolvink merkt op, dat de ministers van de vijf andere 
landen zullen komen naar deze vergadering, waarvoor behalve 
het genoemde punt o.a. ook het vrije verkeer van arbeids
krachten en de sociale zekerheid op de agenda staan. De 
min~er-president ziet niet direct, dat bespreking van deze 
onderwerpen repercussies met betrekking tot Enge~~nd zal 
hebben. Staatssecretaris RooIvink acht het mogel~Jk, dat 
zowel minister Veldkamp als hij naar de bijeenkomst gaan. 
nünister Cals meent, dat in dat geval ook een van de be
windslieden van Onderwijs, Kunsten en Wetenschappen erheen 
zal moeten gaan. Minister De Pous stelt voor, dat eerst 
getracht zal worden de zaak van de agenda af te voeren. 
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. Minister Mari,inen heeft gezien, dat in februari 
ln Brussel een hele reeks vergaderingen zullen worden ge
houden. Hij heeft bericht ontvangen, dat deze vergaderinge 
gew?on doorgaan. ~~ist~r De P~us merkt op, dat dit verga
derlngen op ambtellJk !llveal' zljn. Staatssecretaris Van 
~outen w~jst.eroP! dat men op ambtelijk niveau doorgaat 
ln een rlchtlng dle het kabinet niet wil· dit moet de 
ministerraad nauwkeurig bekijken. 1linist~r De Pous herin
nert eraan, dat de instructie is gegeven, dat naar de bij
eenkomsten op ambtelijk niveau steeds eën Nederlandse 
vertegenwoordiger zal gaan, die zal zeggen, dat hij geen 
instructie heeft om standpunten in te kunnen nemen. 

Minister Zijlstra is met verwij zing naar de bij
lage bij de brief van 14 februari (blz.7) van oordeel, 
dat het kabinet moet kiezen of tussen het integraal vast
houden aan de lijn, dat niet aan verdere uitbouw van de 
EEG zal worden meegewerkt of anders moet nagaan op de lijs 
van onderwerpen de punten, waaraan Nederland niet wil mee
werken. Aangezien spreker ve~1acht, dat men niet kan vol
houden alles te blokkeren, is het verstandig een aantal 
punten eruit te halen. Spreker denkt hierbij o.a. aan de 
associatieovereenkomst met de Afrikaanse landen en de ta
rievenmanipulaties op 1 juli. Minister Mari;inen merkt op, 
dat op de agenda van de EEG-raad ook voorkomen de land
bouwreglementen voor zuivel, rijst en rundvlees. Minister 
Zi .ilstra zou hiermede door willen gaan. Minister De Pous 
is hiertegen. 

Minister Luns merkt op, dat het tijdelement ook 
voor de andere landen van invloed is. Spreker acht het een 
goed idee de gehele lijst van onderwerpen door te lopen, 
in de zin als thans is besproken. Spreker stelt voor, dat 
dit in eerste instantie wordt opgedragen aan ambtenaren va 
de vier betrokken departementen (Buitenlandse Zaken, 
Economische Zaken, Financiën en Landbouw en Visserij). 
De minister-president stelt voor, dat de vier betro~en 
ministers hierover dan beslissen en in geval van menlngs
verschil een uitspraak van de ministerraad zullen vragen. 
~linister De Pous stelt voor, dat de beoordeling van de 
lijst van punten zal gebeuren aan de hand van de criteria 
a - e vermeld in de brief van 14 februari. Spreker acht het 
voorts nodig, dat \7ordt nagegaan of de instructie, dat 
slechts één Nederlandse vertegenwoordiger aan de werkgroepe 
op ambtelijk niveau in Brussel deelneemt, door een nieuwe 
moet worden vervangen, waardoor in een aantal.g7vallen de 
gebruikelijke samenstelling wordt hersteld. Mi~lst7r . 
Zijlstra meent, dat de ministerraad de v~jf c~~terla, dle 
minister De Pous noemt, niet als vaste rlchtllJnen moet 
aanvaarden aangezien het belang van bijv. het landbouwbe
leid kan m~ebrengen, dat onzerzijds eraan meeg~wer~ m?et 
worden. Minister Marijnen meent, dat men de crlter~a n1~~ 
in absolute zin moet zien, ~aar wel als algemene rlc~tll~nel 
kan gebruiken. lünister De Pous meent ook, d~~ de crl te~lad 
niet zo stringent ge::ormuleerd zijn en dat ZlJ met vers an 
gehanteerd moeten worden. Minister ••• 
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~linister Luns neemt aan, dat de ministerraad akkoord 
gaat met de eis, dat de geparafeerde overeenkomst met de 
Afrikaanse landen eerst voorgelegd moet worden aan het Euro
pese Parlement. Als èe andere landen hiermede niet instem
men, zal de permanente vertegenwoordiger Spierenburg moeten 
zeggen, dat hij eerst nadere instructies aan zijn regering 
moet vragen. Staatssecretaris Van Houten zou ook al be
paalde amendementen willen voorstellen. :Minister Luns 
meent, dat Spierenburg dit alleen zal lrunnen noemen. 
~~nister Zijlstra verwacht, dat het afhankelijk maken 
van de overeenkomst van goedkeuring door het Europese 
Parlement niet tot onze vreugde zal zijn. l-tinister Luns 
stelt voor ermede in te stemmen, dat de heer Spierenburg 
vasthoudt aan de eis en bij het niet aanvaarden ervan 
eerst nadere instructies zal moeten vragen. De raad stemt 
hiermede in. 

Conclusies: 

_0-
~. 

De raad verklaart zich ermede akkoord, dat minister Luns 
aan de Belgische minister Fayat zal zeggen, dat het 
kabinet het opgestelde ontwerp heeft besproken en in
stemde met de gedachte van een in tijd beperkte inte
rimregeling teneinde de toetreding van Engeland te ver
gemakkelijken. Daarbij acht de raad het moeilijk om 
aan Engeland een vetorecht over het buitentarief te 
geven. Voorts is de landbouwparagraaf . te vaag gesteld; 
er zal een adequate regeling voor de landbouwsector 
moeten kQmen. Dit ware op zeer korte termijn op het 
niveau van de experts verder te b~spreken. 
De beperkte groep uit de coördinatiecommissie zal on
middellijk het onder 1 0 vermelde nader uitwerken. 
Aan de ambassadeurs van de vijf EEG-partners zal zowel 
in Brussel als in Den Haag het voorlopige werkstuk wor
den overhandigd; aan de Duitse regering z~~ worden ge
vraagd het initiatief te nemen voor een b1Jeenkomst 
van de ministerraad van de WEU. 
Op ambtelijk niveau zal men de lijst van onderwerpen,. 
die in Brussel aan de orde komen, nagaan om met gebru1k
making van de algemene richtlijnen a t/m e, vermeld 
in de brief van de minister van Buitenlandse zaken 
van 14 februari 1963, een advies op te stellen ov~r het 
bij de behandeling in te nemen standpunt (b~okker1ng 
enz.). De vier betrokken ministers zullen hieromtrent 
beslissen, waarbij een zaak in de ministerraad komt als 
zich meningsverschillen voordoen. 

5°. De permanente ••• 
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50. D t e pe:ma:r:en e vertege.nwoordiger zal ten aanzien van de 
as~~c1at1~-overeenkomst met de Afrikaanse landen moeten 
bl1Jven e1sen, dat deze eerst aan het Europese parle
ment wordt voorgelegd. Als de anderen hiermede niet 
instemmen, zal hij eerst opnieuw instructies aan de 
regering moeten vragen. 

6°. ~linister Zijlstra verwacht, dat de zes ministers van 
financiën voorlopig niet bijeen zullen kunnen komen (OOk 
niet als .gouverneurs van de EEG-investeringsbank) aan
gezien de Franse minister van Financiën van 20 febfuari 
tot 20 maart afwezig is. 

70
• Ten aanzien van de bijeenkomst van ministers van Sociale 

Zaken besluit de raad,dat zal worden getracht het pro
bleem -van de beroepsopleiding van de agenda af te voeren 
als dit niet mogelijk blijkt, zal ook een van de bewinds
lieden van Onderwijs, Kunsten en Wetenschappen aan de 
bespreking deelnemen. 

ntinister Luns deelt na zijn telefoongesprek met 
minister Fayat mede, dat deze grote moeilijkheden in de 
landbouwsector voorzag. Afgesproken is, dat de Nederlandse 
experts maandag naar Brussel zullen gaan voor verder over
leg. Spreker merkt op, dat maandag ook de bije~komst van 
de ministers der EVA-landen in Genève zal plaatsvinden; het 
resultaat hiervan za~ ook nog van belang kunnen zijn • 

2 g. Plan inzake Engelse invoer van Russische olie 

Minister De Pous haalt berichten aan, dat men in 
Engelan~ een paar schepen voor Russische rekening wil bou
wen, waartegenover het land Russische olie zou moeten.i~
porteren. Spreker wijst op de bezwaren tegen deze act1v1-
teiten. Hij heeft begrepen, dat Buitenlandse Zaken ertegen 
op ziet hierover een stap in Londen te doen. ~liniste:.Luns 
is voornemens in de NAVO-raad deze kwestie aan te s~Jden; 
hij zal aan de Britse regering laten weten wat hij voor
nemens is daar te zeggen. 

2 h. Indonesië en Nieuw-Guinea (Zie notulen m.r.8 februari 
1963, punt 2 e) 

Mïnister Luns deelt mede, dat de Indonesische. 
regering tegenover een VN-functionaris heeft verklaard ~n 
te stemmen met de Nederlandse hulp ad~.lO mln gedure~~e 

. . Mi . t r Z~Jlstra enkele jaren ten behoeve van N~euw-Gu~nea. ms e 
merkt op, dat voor 1963 dan 8/12 va~.lO mln bestemd zal 
zijn. 

Minister ••• a 


